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خبرهای امیدوارکننده برای گیشه

»دینامیت« قطعی  شد، »درخت گردو« و »روز صفر« در انتظار اکران
گروه فرهنگی/ فیلم سینمایی »دینامیت« به کارگردانی 
مســعود اطیابی از روز چهارشــنبه این هفتــه روانه پرده 
ســینماها می شــود. این خبر خروجی جلســه دیروز )۷ 
تیرماه( شــورای صنفی نمایــش و البته حاصل چندین 
هفته رایزنی اصناف ســینمایی اســت. طــی چند هفته 
گذشــته حرف و حدیث های بسیاری پیرامون وضعیت 
اکران تابستانی سینما شــکل گرفت. در گمانه زنی های 
رسانه ای و در اخبار غیررسمی اسامی چند فیلم کمدی 

)دینامیت، شیشــلیک و گشــت ارشــاد ســه( بــه عنوان 
گزینه های اکران و محل بحث در شورای صنفی نمایش 
شنیده شد. در گفت وگوهای رسمی تهیه کنندگان اعلام 
کردند که حاضرند فیلم شــان را در کشوی میزشان نگه 
دارند و در این شــرایط تن به اکران آن ندهند. صاحبان 
ســینماها اما توقع داشتند حالا که فعالیت سینماها به 
تثبیت رســیده و تعطیلــی، ســالن ها را تهدید نمی کند 
صاحبان فیلم ها بخصوص آثار کمدی به اکران رضایت 

بدهنــد تــا در ایام باقی مانده به ماه هــای محرم و صفر 
ســینماها جانی دوباره بگیرند. با این حال مطرح شدن 
حمایت هــای ویژه ســازمان ســینمایی همچون کمک 
2.5 میلیارد تومانی به فیلم ها و تعهد ســینماداران به 
کمک به تبلیغ فیلم ها هم حتی رضایت صاحبان این 
آثار را به اکران فیلم شــان جلــب نکرد. نبود اطمینان از 
ضمانت پرداخت های مالی به خاطر جابه جایی دولت 
و تغییر مدیران ســینمایی و از سوی دیگر تهدید توقف 

نمایش فیلم های کمدی در ایام عزاداری نگرانی هایی 
بود که باعث می شــد تهیه کنندگان سرسختانه بر عدم 
اکران فیلم شان تأکید کنند. از سوی دیگر گیشه سینماها 
برای ادامه اکران فیلم های نوروزی دیگر کشش نداشت 
و تهدیــد بــه تعطیلــی ســینماها و درخواســت تغییــر 
کاربری سالن های ســینما، واکنش سینماداران به رکود 
اکران بود. پس از کش و قوس فراوان، ســرانجام پس از 
4 ماه طلســم اکران شکسته شــد و روز گذشته صاحبان 

فیلــم »دینامیت« به اکران فیلم شــان رضایــت دادند. 
»دینامیــت« از امیدهــای اکران ســینما ها بــرای احیای 
گیشه در شرایط کرونایی است. البته اگر خبرهای مخابره 
شده از جلسه روز گذشته شورای صنفی نمایش محقق 
شــود، خبرهــای خوش اکران به ایــن فیلم طنز محدود 
نمی شــود و امیدهــا بــرای دمیــدن روح تــازه به گیشــه 
سینما، قوت بیشتری خواهد گرفت. طبق گفته مرتضی 
شایسته دبیر شورای صنفی نمایش، دو فیلم »درخت 

گــردو« محمدحســین مهدویــان و »روز صفر« ســعید 
ملــکان هــم برای اکــران اعــلام آمادگی کرده انــد و قرار 
اســت راجع به اکران یکی از این دو فیلم در این هفته یا 
هفته آینده تصمیم گیری شود. همچنین فیلم های »زد 
و بنــد« داوود نــوروزی ، »مورچه خوار« شــاهد احمدلو، 
»ســیاه باز« حمید همتی هم برای اکران اعلام آمادگی 
کرده انــد و در جلســه هفتــه آینــده شــورا دربــاره آنهــا 

تصمیم گیری خواهد شد. 

در این نشســت هنرمندان حاضر درجمع به مطالبات و 
انتظارات خود در خصوص  وضعیت شــغلی ، رفاهی و 
معیشــت هنرمندان ، اقتصاد فرهنگ و هنر و همچنین 
توجه به حوزه منابع مالی و انســانی هنر درشهرستان ها 

پرداختند.  
غلامرضــا منتظــری نایــب رئیــس کمیســیون فرهنگی 
مجلس شورای اسلامی پس از صحبت های میهمانان 
حاضــر در ایــن مراســم ایــن گفــت و گــو را آغــازی برای 
رسیدن  به یک فرجام امید بخش و اعتمادآفرین عنوان 
کــرد و درادامــه افــزود: ایــن نشســت را یک حلقــه اولیه 
قلمــداد می کنم نــه پایان راه چــرا که اعتقــاد من براین 
 اســت تحول هــر جامعــه ای از فرهنــگ آغاز می شــود. 
او بیان داشــت: »به اعتقاد من فرهنگ فصول درخشان 
و فراوانــی دارد و باشــکوهی تریــن و جــذاب تریــن آن 
فصل هنر است واگر هنر از فرهنگ گرفته شود تماشایی 
نخواهــد بــود چرا کــه هنر عطیــه خداوندی اســت که بر 
آسمان اندیشه انسان نازل شده تا با بهره مندی از کشش 
و جاذبه هنر،دیگران را به کوشش برای کمال دعوت کند 
اما افســوس که ایــن هنر زیبا و اثربخــش و دارندگان این 
اثر، مهجور واقع شــده اند و نشســت امــروز در خصوص 
رفع این مشکلات و معضلات است. نکات مختلفی در 
این جلســه مطرح شــد و یکــی از دغدغه ها و معضلات 
جدی ما تحول در نوع نگاه متولیان به فرهنگ است که 
می تواند سرآغاز همه تحولات فرهنگی باشد و باید این 
نکته را مــورد توجه قرار داد فرهنگ و هنر در نگاه ما چه 
منزلت و جایگاهی دارد؟ و اگر این نوع نگاه اصلاح نشود 
قطع به یقین هنردرســبد اولویت های برنامــه  و بودجه 
و متولیــان  قرار نمی گیرد لذا باید تــلاش کنیم نوع نگاه 

متولیان به فرهنگ را تغییر بدهیم.
نکتــه دیگــر اقتصــاد فرهنــگ اســت، اقتصــاد فرهنگ 
به عنــوان یــک مفهــوم عــام دربردارنده بخــش زیادی 
ازمشــکلاتی اســت کــه دوســتان با شــیوه هــای مختلف 
مطــرح کردند مانند بیمه، مســکن معیشــت و بیکاری 
هنرمندان و... که تمامی این مسائل در موضوع اقتصاد 
فرهنــگ قابل بحث اســت و این بشــارت را می دهم که 
درکمیســیون فرهنگی مجلس یکی از اولویت های 1400 
بحث اقتصاد فرهنگ است و مسئولیت این طرح هم بر 
عهده خود بنده اســت به دلیل اینکه از روزهای آغازینی 
که دراین مسیر گام برداشتم این مشکل را احساس کردم 

و از کمک شــما عزیزان در شــکل گیری و قوام این طرح 
بهره خواهم برد نکته ای که جناب رئیسی،رئیس جمهور 

منتخب در دیدار با هنرمندان به آن اشاره داشتند. 
نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
بــه  نــوع نــگاه متولیــان و مســئولان در توزیــع عادلانــه 
امکانــات، فرصت هــا و بودجه هــا اشــاره کــرد و درادامه 
افــزود: اگر بــه عدالت  اعتقاد داریم ایــن عدالت باید در 
همه حوزه ها رعایت شود و بارها و بارها در مصاحبه های 
مختلف اشاره داشتم تهران، تهران است و ایران نیست  
بنابرایــن عدالت فرهنگــی اقتضا می کنــد کوچک ترین 
تحرک مثبت یا منفی تهران به عنوان پایتخت این کشور 
که آثارش جهانی خواهد بود نگاه ویژه ای به آن داشــت 
اما نباید اســتان هایی چون  سیســتان و بلوچستان فدای 
تهران شــوند بنابراین عدالت فرهنگی حکم می کند به 
رشد متوازن فکر کنیم و وقتی می گوییم تحول   فرهنگی 
ایــران زمیــن این تحــول مانند با ل هایی هســتند که باید 
همزبان با هم حرکت کنند و اگر فقط به یک شــهرچون 
تهــران توجه شــود آرام آرام شــاخصه هــای محرومیت 

فرهنگی در استان ها سیر صعودی خواهد گرفت.
نکتــه دیگــر بحــث اعتبــارات و بودجه فرهنگی اســت و 
بایســتی واقعیت را بپذیریم بین انتظاراتــی که از نقش 
آفرینان عرصه فرهنگی اســت با اعتبــارات، رابطه معنا 
داری وجود ندارد و در لایحه بودجه 1400  اشــاره داشــتم 
زیبنده ما نیست ســهم فرهنگ از بودجه عمومی کشور 
کمتــر از دو درصــد باشــد آن هم در حالــی که می گوییم 

فرهنــگ زیربنــا و مهدهمــه تحــولات اســت و زمانی که 
نوبت به تخصیص  بودجه می رســد  به تعبیر دوســتان 

اولین جایی که سر می برند حوزه فرهنگ و هنر است. 
در خصوص این نوع نگاه به این بودجه ها رابطه فراوانی 
وجــود دارد و دراین باره در کمیســیون فرهنگی نشســت 
های متعددی برگزار کردیم و با مســئولان بســیاری وارد 
گفت و گو شدیم و خوشبختانه  در حال حاضر مقدمات 
برنامــه توســعه هفتــم در حــال تدویــن اســت و تــلاش 
میکنیم در برنامه توسعه هفتم این مشکلات و کاستی ها 
و خلأهــا کمتــر دیــده شــود . البته مــا در بودجــه 1400 با 
 وجود همه  کاســتی هــا اقدامات خوبی انجــام داده ایم.
منتظری بــه صندوق حمایت از هنرمندان اشــاره کرد و 
درایــن باره اظهار داشــت : بعد از 42 ســال رقم 3هزار و 
500 میلیــارد تومان از بودجه مجلس شــورای اســلامی 
بــه صندوق حمایت از هنرمندان اختصاص یافته و این 
اتفاق بی ســابقه است  البته  مسئولیت تخصیص آن با 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی است و بنا شــده وزارت 
 فرهنگ سازو کار و توزیع عادلانه این بخش را فراهم کند.

کاردیگــری کــه در بودجــه 1400   مورد توجــه قرار گرفت 
حمایت از موسسات و مراکز فرهنگی ، هنری و ادبی است 
و به زودی کارگروه  این بخش  با همکاری وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی و ســازمان برنامه و بودجه تشکیل می 
شود و بنا داریم از توزیع غیرعادلانه این بودجه پیشگیری 
 کنیم تا این بودجه به حق داران و موسسات  محق برسد.
نکته دیگرمبحث بودجه 1400 درخصوص کرونا بود وی 

درایــن بــاره گفت: مصوبــه ای  در بودجــه 1400 تعریف 
شده که عنوان آن عمومی است و از امسال هر شغلی که 
به دلیل حوادث و بحران ها دچار آســیب شــود مشمول 
بیمــه بیکاری خواهد بود حتی رانندگان و تمامی بخش 

ها دراین بند دیده شده است. 
البته می دانیم  این اقدامات کافی نیست و آغاز راه است 
اما  نوع نگاه کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی به 
عرصه فرهنگ و هنر نسبت  به دوره های قبل تغییر کرده 
 و اگر این نوع  نگاه نبود این اتفاقات حداقلی  رخ نمی داد. 
نکته دیگر بحث مهاجرت هنرمندان اســت و باید بگویم 
همــه مهاجــرت هــا بــا انگیزه سیاســی نبــوده و بایــد این 
واقعیــت را بپذیریــم شــماری از هنرمنــدان بــه دلیل کم 
توجهی، کم مهری و دیده نشدن  و یا مشکلات اقتصادی 
به این تصمیم ها اهتمام کرده اند لذا ما باید به هنرمند به 
عنوان یک سفیر فرهنگی و یک چهره تاثیر گذارنگاه کنیم 
و حرف و دغدغه های او را بشنویم و با مسائل و مشکلات 
فرهنگی برخورد ریشه ای کنیم نه آنکه برچسب بزنیم هر 

هنرمندی مهاجرت کرد ضد انقلاب است. 
اگــر برخــورد ریشــه ای به اینگونه مســائل نباشــد شــاید 
 قضاوت شتاب زده ای در این مسائل وجود داشته باشد. 
نکته دیگری که مطرح شد در خصوص نقد پذیری است 
کــه در برخــی از زمان هــا ضریب نقد پذیــری ما کاهش 
پیدا می کند چون آســتانه تحمل ما پایین است و براین 
اســاس برچســب هایی زده می شــود  اما بایــد بپذیریم 
درجامعــه ای که نقد نباشــد آن جامعه مرده اســت. ما 

باید پنجره افکارمان را بر روی نســیم اندیشه ها بازکنیم 
و بشنویم و بهترین را انتخاب کنیم. هنرمند زبان گویای 
جامعه اســت و باید حرفهای او را شــنید. لذا باید روحیه 
نقد پذیری را یک مزیت محســوب کنیم و اجازه بدهیم 
افکار و اندیشه هنرمندان ما آنگونه که هست مطرح شود 

و دست به خود سانسوری نزنند.
بــه  را  نگاهشــان  نــوع  فرهنــگ  عرصــه  متولیــان  لــذا 
 عرصه نقــد بازکنند تا زمینه رشــد جامعه فراهم شــود.

موضــوع بعــدی بحــث دخالــت در کار هنر اســت آقای 
رئیســی در نشســتی کــه  بــا هنرمنــدان داشــتند اشــاره 
کردنــد ما در حوزه فرهنگ و هنر ســه کار انجام خواهیم 
نخواهیــم  دخالتــی  و  نظــارت  و  داد،هدایت،حمایــت 
داشــت. در حوزه فرهنگ تجربه جهانی نشــان داده اگر 
دولــت هــا، حاکمیــت خــود را از فرهنگ کنــار بگذارند و 
صــد درصد به بخش خصوصی واگذار کنند یک خطای 
راهبردی است،حوزه فرهنگ حوزه اندیشه است و نباید 
این اندیشه را به هر سلیقه ای واگذار کرد اما نباید دولت 
تصدی گــری کند بلکــه باید زمینه و بســتر نقش آفرینی 
بخش خصوصی را  با رعایت استانداردهای قابل کنترل 

فراهم شود.
در ایــن مراســم، ســعید اســدی کارگــردان، نویســنده، 
تهیه کننده، حمید نیلی مدیرعامل انجمن تئاتر انقلاب و 
دفاع مقدس،انوش معظمی بازیگر سینما و تلویزیون و 
تئاتر، مسعود شامی بازیگر تئاتر، علی محمد مودب زاده 

شاعر و نویسنده معاصر و... حضور داشتند.

فرهنگ وهنر باید در سبد اولویت برنامه و بودجه قرار بگیرد
نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی در دیدار با هنرمندان:

گ
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گشتی در حوالی کتاب

 ابلاغیه تازه ستاد ملی کرونا 
برای کتابخانه های عمومی

گــروه فرهنگی/ فعالیــت و نحــوه عملکرد کتاب هــای عمومی 
با ابلاغیه تازه ســتادملی کرونا تغییر کرد؛ بر این اســاس رســته 
کتابخانه های عمومی از گروه 3 به گروه 2 تغییر یافته و با صدور 
بخشــنامه ای مبنــای عمــل و فعالیــت کتابخانه هــای عمومی 
اعلام شده است. آن طور که در خبر ارسالی آمده، در شهرهایی 
با ســطح هشــدار قرمز، کتابخانه هــا و ســالن های مطالعه آنها 
تعطیــل بوده و ارائــه خدمات کتابخانه ای به صــورت مجازی و 
غیرحضوری انجام می شــود. اما در شــهرهایی با سطح هشدار 
نارنجــی، کتابخانه ها به صورت حضوری خدمــات کتابخانه ای 
ارائه می دهند. در شــهرهایی با ســطح هشــدار زرد، کتابخانه ها 
به صــورت حضــوری خدمــات کتابخانــه ای )امانت، نشــریات 
و...( ارائه می دهند. شــهرهایی با ســطح هشــدار آبی با رعایت 
پروتکل های بهداشــتی، تمامی خدمات را ارائه می دهند. البته 
درباره میزان ظرفیت قابل اســتفاده از سالن ها در هر یک از این 
وضعیت ها هم نکاتی ذکرشده که جزئیات دقیق آن در سایت 

نهاد کتابخانه های عمومی آمده است.
ë پیگیری اتحادیه ناشران برای برخورد با دستفروشان کتاب

ارائــه  امــا در کنــار ابلاغیــه چگونگــی 
خدمــات کتابخانه هــای عمومــی بــد 
نیســت اشــاره ای هم به گفتــه هومان 
حســن پور رئیــس اتحادیــه ناشــران و 
کتابفروشان تهران پیرو پیگیری ها برای 
برخورد با بساط  گســتران کتاب شود. در بخشی از گفته های او 
با ایبنا، حسن پور از ارسال نامه ای به فرمانده  نیروی انتظامی 
خبر داده و گفته: »علاوه بر پیگیری این موضوع از شــهرداری 
و شــورای شهر، مســأله را از طریق نیروی انتظامی نیز پیگیری 
می کنیم و بزودی دستور لازم از سوی فرمانده نیروی انتظامی 
صادر خواهد شــد.« به گفته این مسئول صنفی نشر، اتحادیه 
تــا قبــل از شــیوع بیمــاری کرونــا دســتور مشــخصی از ســوی 
شــورای اســلامی شــهر تهران برای برخورد با بساط گسترهای 
کتاب در ســطح شــهر و اماکن عمومی مثل متروهــا، میادین 
و مراکــز فرهنگــی و تفریحــی داشــتیم و بــا این افــراد برخورد 
می شــد. حســن پور ادامه داده: »بساط گســتران کــه به صورت 
سیستماتیک مشغول فعالیت هستند، توسط چند نفر خاص 
تغذیه می شــوند و کتاب هایشان همه شــبیه یکدیگر است، با 
شــیوع کرونا بار دیگر فرصتی پیدا کردند تا کتاب هایشان را در 
خیابان ها عرضه کنند. اما نکته نگران کننده دیگر اینکه با شیوع 
کرونا بخش زیادی از این بساط گسترها به فضای مجازی کوچ 
کردنــد و در آنجــا به عرضه کتاب با تخفیف های بالا مشــغول 
هستند که دردسرهای زیادی برای همکاران ما ایجاد کرده اند.«


